



German version below

The Leibniz Research Alliance "Value of the Past" is pleased to invite applications for up to nine

Leibniz Fellowships "Value of the Past".

These month-long fellowships provide an opportunity to research in the alliance's research field and its main topics at one of the participating Leibniz research institutes and Leibniz research museums.

The interdisciplinary Leibniz Research Alliance "Value of the Past" examines the values that societies attach to the past. It examines processes of value creation as well as competing values in disputes over the past. In order to gain a deeper understanding of the relevance of the past for societies and the changeable historicity of values, the alliance analyses past and current practices of assessing, rethinking, raising, decreasing and harnessing the value of the past, and of their underlying lifeworlds and horizons of validity. The alliance postulates that particularly in times of political upheavals and crises, processes of negotiating the value of the past play a crucial role.

The fellowship is intended to support academic work that can be assigned to one of the three Research Hubs and the associated Research Labs of the Leibniz Research Alliance. The Research Hubs deal with "Regimes of Evidence", "Spatiotemporal Paradigms", and the "Past as a Public Resource". Additional information can be found on the website of the Leibniz Research Alliance.

The Leibniz Research Alliance "Value of the Past" includes historical, educational, social sciences and spatial research institutes as well as research museums. It spans a wide range of disciplines from cultural studies to science and technology. Twenty-one Leibniz institutes and several external partners are currently involved.

The fellowships are intended to promote academic research that fit into the alliance's research profile. Fellowship holders can, for example, use the stipend to research in the field of the alliance's research areas, to develop a research project in cooperation with the host institution, to conduct archival research, or to write an article or chapter of a book. The project should be presented at a colloquium and/or other event of the Leibniz Research Alliance or its participating Leibniz institutes. It is also expected that fellowship holders contribute to the "Value of the Past" blog (<https://valuepast.hypotheses.org>).

Applicants must have a PhD and an outstanding academic record. Holders of Leibniz Research Alliance Fellowships receive a grant of 3,000 €. The funding should cover all expenses including travel, housing, and insurance. The host institutes will provide office space and other relevant research facilities where possible.

Applications from scholars from international crisis regions will be given special consideration.

The application deadline is April 30, 2024. Decisions will be announced by mid of May 2024. The fellowships must be taken up by July 2025.

Applications in English *or* German must include

- a letter of interest including details about the chosen Leibniz-Institute;
- a curriculum vitae (including a list of publications, with 5 most important publications);
- a project proposal not exceeding 1,500 words;
- a letter of recommendation.

Please send your application to:

Jacob Schlieper

Leibniz Research Alliance "Value of the Past"

Leibniz Centre for Contemporary History, Potsdam

jakob.schlieper@zzf-potsdam.de

Applicants should apply via e-mail (one pdf-attachment only). For further information regarding the Leibniz Research Alliance "Value of the Past", please refer to www.leibniz-wert-der-vergangenheit.de or contact Dr Achim Saupe: saupe@zzf-potsdam.de.

Der Leibniz-Forschungsverbund „Wert der Vergangenheit“ schreibt bis zu neun

Leibniz Fellowships „Value of the Past“

aus. Die einmonatigen Stipendien bieten die Möglichkeit, Forschungen an einem der beteiligten Leibniz-Institute und Leibniz-Forschungsmuseen durchzuführen.

Der interdisziplinäre Leibniz-Forschungsverbund „Wert der Vergangenheit“ untersucht Wertbildungsprozesse ebenso wie Wertekonkurrenzen in gesellschaftlichen Auseinandersetzungen über die Vergangenheit. Erforscht werden frühere und gegenwärtige Praktiken des Bewertens, Umwertens, Aufwertens, Entwertens und Verwertens von Vergangenheit und die ihnen zugrundeliegenden Sinnwelten und Geltungshorizonte. Dem Thema des Forschungsverbundes liegt dabei die Annahme zugrunde, dass Aushandlungsprozesse über den Wert der Vergangenheit insbesondere in Zeiten gesellschaftlicher und politischer Umbrüche und Krisen eine herausragende Rolle spielen.

Mit dem Stipendium sollen wissenschaftliche Arbeiten gefördert werden, die sich einem der drei Research Hubs des Leibniz-Forschungsverbundes und den ihn zugeordneten Research Labs einordnen lassen. Die Research Hubs beschäftigen sich mit „Evidenzregimen“, „raumzeitlichen Ordnungsmustern“ und der „Vergangenheit als öffentliche Ressource“. Nähere Hinweise finden Sie auf der Homepage des Verbundes.

Im Leibniz-Forschungsverbund „Wert der Vergangenheit“ kooperieren historische Grundlagenforschungsinstitute, Forschungsmuseen und bildungswissenschaftlichen Einrichtungen,

die den Bogen von den Kulturwissenschaften zu den Sozial-, Technik- und Umweltwissenschaften schlagen. Derzeit sind 21 Leibniz-Institute und zahlreiche weitere Partner an ihm beteiligt.

Das Stipendium kann dazu genutzt werden, ein Forschungsprojekt weiterzuentwickeln, einen Forschungsantrag zu konzipieren, Archivrecherchen durchzuführen, einen Artikel oder ein Buchkapitel fertigzustellen. Das Projekt soll, wenn möglich, im Rahmen eines Kolloquiums und/oder einer Veranstaltung des Leibniz-Forschungsverbunds „Wert der Vergangenheit“ und seiner Institute vorgestellt werden. Zudem präsentieren die Stipendiaten ihr Projekt auf dem “Value of the Past” Blog (<https://valuepast.hypotheses.org>) des Forschungsverbundes.

Bewerberinnen und Bewerber mit herausragendem akademischem Lebenslauf müssen in der Postdoc-Phase sein. Die Höhe des Stipendiums beträgt 3.000 EUR im Monat und soll die Reisekosten sowie die Kosten für Unterkunft und Versicherungen abdecken. Die Institute stellen soweit möglich einen Arbeitsplatz und Zugang zur institutionellen Forschungsinfrastruktur zur Verfügung.

Bewerbungen von Wissenschaftler:innen aus internationalen Krisenregionen finden besondere Berücksichtigung.

Bewerbungen können in Deutsch oder Englisch verfasst sein. Die Bewerbungsfrist ist der 30. April 2024. Die Entscheidungen werden voraussichtlich Mitte Mai 2024 bekannt gegeben. Die Stipendien müssen bis spätestens Juli 2025 angetreten werden.

Die Bewerbung sollte enthalten:

- ein Anschreiben mit Angabe zur ausgewählten Leibniz-Einrichtung
- ein Exposé (nicht länger als 1.500 Wörter)
- einen Lebenslauf mit Publikationsübersicht
- ein Empfehlungsschreiben

Ihre Bewerbung senden Sie bitte per E-Mail in einem einzelnen PDF-Dokument an:

Jacob Schlieper

Leibniz Research Alliance “Value of the Past”

Leibniz Centre for Contemporary History, Potsdam

jakob.schlieper@zzf-potsdam.de

Weitere Informationen zum Leibniz-Forschungsverbund „Wert der Vergangenheit“ entnehmen Sie bitte der Homepage www.leibniz-wert-der-vergangenheit.de. Fragen zum Fellowship-Programm können Sie auch an Dr. Achim Saupe (saupe@zzf-potsdam.de) richten.

Participating Leibniz Institutes and Leibniz Research Museums – Beteiligte Leibniz-Einrichtungen

Deutsches Bergbau-Museum Bochum – Leibniz-Forschungsmuseum für Georessourcen (DBM)

Deutsches Museum München (DM)

Deutsches Schifffahrtsmuseum – Leibniz-Institut für Maritime Geschichte (DSM)

Leibniz-Institut für Bildungsmedien – Georg-Eckert-Institut (GEI)
Germanisches Nationalmuseum – Leibniz-Forschungsmuseum für Kulturgeschichte (GNM)
Herder-Institut für historische Ostmitteleuropaforschung – Institut der Leibniz-Gemeinschaft (HI)
Institut für Zeitgeschichte München-Berlin (IfZ)
Leibniz-Institut für Deutsche Sprache (IDS)
Leibniz-Institut für Europäische Geschichte Mainz (IEG)
Leibniz-Institut für Geschichte und Kultur des östlichen Europa (GWZO)
Leibniz-Institut für jüdische Geschichte und Kultur – Simon Dubnow (DI)
Leibniz-Institut für Medienforschung | Hans-Bredow-Institut (HBI)
Leibniz-Institut für Raumbezogene Sozialforschung (IRS)
Leibniz-Institut für Wissensmedien (IWM)
Leibniz-Institut zur Analyse des Biodiversitätswandels (LIB)
Leibniz-Institut Hessische Stiftung Friedens- und Konfliktforschung (HSFK)
Leibniz-Zentrum für Archäologie (LEIZA)
Leibniz-Zentrum für Literatur- und Kulturforschung (ZfL)
Leibniz-Zentrum für Zeithistorische Forschung Potsdam (ZZF)
Leibniz-Zentrum Moderner Orient (ZMO)
Senckenberg Gesellschaft für Naturforschung – Leibniz Institution for Biodiversity and Earth System Research (SGN)